

CONTRIBUTORS

KARIM BENYEKHELF has been teaching at the Faculty of Law of the University of Montreal since 1989, and has been Director of the "Centre de recherche en droit public" since 2006. His fields of teaching and research are information technology law, constitutional law (human rights and freedoms), international law, legal theory, and history. He is the founder of the first online dispute settlement projects (CyberTribunal Project, 1996-1999; eResolution, 1999-2001; ECODIR, 2000-: <http://www.ecodir.org>). He also participated in the development of good governance programs in Africa and the Caribbean (Canadian International Development Agency, United Nations and European Commission). He is the co-author, with Fabien Gélinas of the Faculty of Law of McGill University, of a book published by Romillat (Paris), entitled *Le règlement en ligne des conflits: Enjeux de la cyberjustice*. His most recent works have focused on the historical analysis of normativity in light of the evolving concept of national sovereignty.

NYALL ENGFIELD earned an LLB in 2006 from the University of Calgary after completing a BAsC in 1999 at the University of Waterloo. Nyall is currently clerking for the Honourable Justice Blanchard at the Federal Court of Canada in Ottawa.

DANIEL GERVAIS is the co-author, with Elizabeth F. Judge, of *Intellectual Property: The Law in Canada and Droit de la propriété intellectuelle*. After studying law and technology at McGill University and the University of Montreal, Mr. Gervais completed a master of law degree at the University of Montreal, a Diploma in Advanced International Studies (Geneva), and a Doctorate in Law at the University of Nantes. He is a former GATT lawyer (World Trade Organization) and head of section at the World Intellectual Property Organization (WIPO). Dr. Gervais has also published a reference book on the TRIPS Agreement (Sweet & Maxwell).

GREG HAGEN has taught at the University of Calgary since 2003 after completing his LLM at the University of Ottawa. Prior to entering the field of law, he earned his PhD in the philosophy of science at the University of Western Ontario. His legal interests include intellectual property and technology law, corporate law, and legal theory. He is a member of the Law Society of British Columbia.

CAMERON HUTCHISON is an Assistant Professor at the Faculty of Law, University of Alberta, where he teaches introductory and advanced courses on intellectual property law. His areas of research are Canadian patent law and international patent law. Professor Hutchison obtained his SJD at the University of Toronto in 2005.

CARINA NEUMUELLER, ref. iur. (University of Trier, Germany, 2004), LLM (Dalhousie University, 2005). Ms Neumueller worked as a Research Assistant for Prof. Dr. h.c. Peter Bülow, University of Trier, and as a Trainee at Lovells, Frankfurt. She is currently articling with Arnecke Siebold in Frankfurt. Ms. Neumueller is a member of the Canadian German Lawyers Association.

CAROLYN PENFOLD is a Senior Lecturer in the Faculty of Law at the University of New South Wales (UNSW), and a Research Associate of the Baker and Mackenzie Cyberspace Law and Policy Centre at UNSW. Professor Penfold teaches courses in contract law, employment law, legal research, and internet content regulation, and she has published extensively on the Australian scheme for control of internet content.

MATTHEW RIMMER is a senior lecturer and the director of Higher Degree Research at the Australian National University College of Law. He holds a BA (Hons) and a University Medal in literature, and an LLB (Hons) from the Australian National University, and a PhD in law from the University of New South Wales. Professor Rimmer is an associate director of the Australian Centre for Intellectual Property in Agriculture (ACIPA). He is a member of the Copyright and Intellectual Property Advisory Group of the Australian Library and Information Association, and a director of the Australian Digital Alliance. He was a chief investigator in an ARC Discovery Project, "Gene Patents in Australia: Options for Reform" (2003-2005), and an ARC Linkage Project, "The Protection of Botanical Inventions" (2003). Professor Rimmer is currently writing a monograph on intellectual property and biotechnology.

BRENT M. ROBINSON attained his BA (Hons.) with High Honours in Psychology and LLB (with Great Distinction) from the University of Saskatchewan in 2003 and 2006, respectively. Mr Robinson is currently an articling student with Osler, Hoskin & Harcourt LLP in Calgary, Alberta.

KARIM SEFFAR is a Research and Teaching Assistant at the "Centre de recherche en droit public" and a doctoral student at the Faculty of Law at the University of Montreal. He is associated with the L.R. Wilson Chair on Information Technology and E-Commerce Law, and his main research focus is related to cyberspace governance and changes in its legal regulation.

COLLABORATEURS ET COLLABORATRICES

KARIM BENYEKHFLEF est professeur à la Faculté de droit de l'Université de Montréal depuis 1989. Il est directeur du Centre de recherche en droit public depuis 2006. Ses champs d'enseignement et de recherche sont le droit des technologies de l'information, le droit constitutionnel (droits et libertés de la personne), le droit international, la théorie et l'histoire du droit. Il est l'instigateur des premiers projets de règlement en ligne des conflits (Projet CyberTribunal, 1996-1999; eResolution, 1999-2001; ECODIR, 2000-: <<http://www.ecodir.org>>). Il a également participé à l'élaboration de programmes de bonne gouvernance en Afrique et dans les Caraïbes (Agence canadienne de développement international, Nations-Unies et Commission européenne). Il est l'auteur, avec le professeur Fabien Gélinas de la Faculté de droit de l'Université McGill, de l'ouvrage paru en 2003 aux Éditions Romillat (Paris): *Le règlement en ligne des conflits. Enjeux de la cyber-justice*. Ses travaux les plus récents portent sur une analyse historique des normativités au regard de l'évolution du concept de souveraineté nationale.

NYALL ENGFELD a obtenu un LLB de la University of Calgary en 2006 et un BASc de la University of Waterloo en 1999. Madame Engfeld est actuellement auxiliaire juridique de l'honorable juge Blanchard à la Cour fédérale du Canada, à Ottawa.

DANIEL GERVAIS est coauteur, avec Elizabeth F. Judge, des livres *Droit de la propriété intellectuelle et Intellectual Property : The Law in Canada*. Après des études en droit et en informatique à McGill et à l'université de Montréal, M. Gervais a obtenu une maîtrise en droit de l'Université de Montréal, un Diplôme de Hautes Études Internationales (Genève) et un doctorat en droit de l'université de Nantes. Ancien juriste au GATT (Organisation mondiale du commerce) et chef de section à l'Organisation Mondiale de la propriété intellectuelle (OMPI), M. Gervais a également publié l'ouvrage de référence (chez Sweet & Maxwell) sur l'Accord sur les ADPIC.

GREG HAGEN enseigne à la University of Calgary depuis 2003, poste qu'il occupe depuis la fin de ses études de maîtrise en droit à l'Université d'Ottawa. Avant de s'orienter en droit, M. Hagen a fait des études doctorales en science à la University of Western Ontario. Ses intérêts juridiques sont la propriété intellectuelle et le droit des technologies, le droit des sociétés et la théorie du droit. Il est membre du barreau de la Colombie-Britannique.

CAMERON HUTCHISON est professeur adjoint à la Faculté de droit de la University of Alberta. Il y donne des cours de base et approfondis en droit de la propriété intellectuelle. Ses domaines de recherche sont le droit des brevets, tant canadien qu'international. Le professeur Hutchison a obtenu de la University of Toronto le grade de SJD en 2005.

CARINA NEUMUELLER, ref. iur. (University of Trier, Allemagne, 2004); LLM (Dalhousie University, 2005). Madame Neumueller a assisté le professeur h.c. Peter Bülow dans le cadre des projets de recherche de sa chaire à la University of Trier. Elle a fait un stage au cabinet Lovells, à Frankfurt. Elle est actuellement stagiaire en droit au cabinet Arnecke Siebold à Frankfurt. Madame Neumueller est membre de la Canadian German Lawyers Association.

CAROLYN PENFOLD est maître de conférence à la Faculté de droit de la University of New South Wales (UNSW) et chercheuse associée au Baker and Mackenzie Cyberspace Law and Policy Centre de la UNSW. Carolyn enseigne le droit des contrats, le droit de l'emploi, la recherche juridique et la réglementation du contenu sur Internet. Elle est l'auteur de nombreuses publications sur le système australien de contrôle du contenu sur internet.

MATTHEW RIMMER est maître de conférence et directeur des recherches d'études supérieures au College of Law de la Australian National University. Il possède un BA (avec spécialisation), la médaille de l'Université en littérature et un LLB (avec spécialisation) de la Australian National University ainsi qu'un doctorat en droit de la University of New South Wales. M. Rimmer est le directeur associé du Australian Centre for Intellectual Property in Agriculture (ACIPA). Il est membre du Copyright and Intellectual Property Advisory Group de la Australian Library and Information Association. Il est aussi directeur de la Australian Digital Alliance. M. Rimmer est le chercheur principal dans le cadre du ARC Discovery Project, intitulé *Gene Patents in Australia: Options for Reform* (2003-2005) ainsi que du ARC Linkage Project, intitulé *The Protection of Botanical Inventions* (2003). Il prépare actuellement une monographie sur la propriété intellectuelle et la biotechnologie.

BRENT M. ROBINSON a obtenu de la University of Saskatchewan un B.A. (spécialisé en psychologie) en 2003 et un LLB (avec grande distinction) en 2006. M. Robinson est actuellement stagiaire chez Osler, Hoskin & Harcourt, s.r.l., à Calgary, Alberta.

KARIM SEFFAR est auxiliaire d'enseignement et de recherche au Centre de recherche en droit public et candidat au doctorat à la Faculté de droit de l'Université de Montréal. Rattaché à la chaire L.R Wilson sur le droit des technologies de l'information et du commerce électronique, Il s'intéresse particulièrement à la gouvernance du cyberspace et aux transformations de la régulation juridique.